



Pantau spesies terancam

HARI Spesies Terancam selalunya disambut pada 15 Mei setiap tahun. Promosi untuk pemuliharaan hidupan liar sudah lama menjadi usaha Pertubuhan Bangsa-bangsa Bersatu (PBB) dengan mengiktiraf sambutan hari-hari berkaitan hidupan liar dan habitatnya. Boleh dikatakan setiap bulan sepanjang tahun ada hari-hari berkaitan hidupan liar dan habitatnya disambut di seluruh dunia.

Misalnya hari bumi, hari alam sekitar, hari tanah lembab, hari hutan, hari lautan, hari habitat dan lain-lain lagi. Ada juga hari-hari khusus berkaitan haiwan disambut bagi menarik perhatian semua penduduk dunia mengetahui tentang hidupan liar yang terancam menghadapi kepupusan.

Satu kaedah mudah mendidik generasi masa hadapan tentang biodiversiti khususnya spesies terancam ialah dengan mempamerkan senarai spesies terancam di sekolah dan merayakan sambutan hari-hari tertentu yang diiktiraf antarabangsa seperti hari harimau, hari tapir, hari penyu, hari tenggiling, hari gajah, hari memerang dan lain-lain.

Selain lawatan ke zoo, pameran dalam bentuk poster atau tayangan video pendek boleh diadakan agar semua generasi akan datang tahu tentang spesies haiwan yang terancam dan bagaimana mereka

ralat & rareal

Bersama **DR. AHMAD ISMAIL**



boleh membantu melindungi dan memulihara haiwan terancam berkenaan sekali gus menyokong program pemuliharaan hidupan liar kerajaan.

Di Malaysia, Jabatan Perlindungan Hidupan Liar dan Taman Negara Semenanjung Malaysia (Perhilitan), pertubuhan bukan kerajaan (NGO) seperti Persatuan Pencinta Alam Malaysia (MNS) dan Tabung Hidupan Liar Sedunia (WWF) boleh bekerjasama mengeluarkan bahan-bahan kempen diedarkan ke sekolah di seluruh negara bagi mempromosikan spesies terancam di Malaysia.

Sambutan Hari Spesies Terancam bolehlah

HARIMAU malaya antara spesies yang terancam dilindungi di Sungkai Perak.



dimasukkan dalam takwim sekolah. Pendedahan ini penting untuk pendidikan dan kesedaran menyeluruh rakyat Malaysia tentang hidupan liar.

Sekiranya semua hari-hari berkaitan hidupan liar dan hari spesies terancam diberikan peringatan kepada pelajar sudah tentu maklumat tentang hidupan liar dan pemuliharaannya akan ada dalam pengetahuan mereka.

Di Malaysia misalnya mempunyai banyak haiwan yang didaftarkan oleh Kesatuan Antarabangsa untuk Pemuliharaan Alam Sekitar (IUCN) sebagai haiwan terancam.

Antaranya ialah orang utan, harimau, gajah, tenggiling, pelanduk, tapir malaya dan cencurut hitam.

Hari spesies terancam disambut bagi mengingatkan semua orang tentang status haiwan terancam dan



PELBAGAI pihak merencanakan inisiatif mewujudkan program perlindungan orang utan termasuklah di Bukit Merah Lake Town Resort.

usaha pemuliharaan haiwan dan habitat mereka.

Undang-undang dan penguatkuasaan sahaja tidak memadai dalam mengawal kepupusan haiwan terancam.

Banyak laporan media tentang kes berkaitan hidupan liar yang dilindungi, pihak berkuasa sekadar menyebut tentang status haiwan dilindungi undang-undang dan denda yang boleh dikenakan sekiranya didapati bersalah.

Kejadian seperti kemalangan jalan raya dan penyeludupan terus juga berlaku.

Satu sistem pendidikan secara lebih berkesan perlu dilakukan terutamanya menggunakan media baharu dan merentasi jabatan kerajaan serta komuniti tempatan dan antarabangsa.

Lokasi strategik seperti lapangan terbang, tempat menunggu di agensi kerajaan, pasar raya dan sekolah boleh diadakan promosi melalui video pendek secara berterusan.

Maklumat tentang undang-undang perlu dimaklumkan kepada semua orang. Di Semenanjung Malaysia, spesies hidupan liar yang dilindungi adalah spesies yang disenaraikan di bawah Jadual Pertama dan Kedua Akta Pemuliharaan Hidupan Liar 2010 dan spesies yang disenaraikan di bawah Jadual Ketiga Akta Perdagangan Antarabangsa

Mengenai Spesies Terancam 2008 [Akta 686]. Jadual spesies ini boleh dirujuk di Senarai Spesies Di Bawah Jadual Akta 716.

Selain haiwan mamalia besar yang bakal pupus sekiranya tidak dijaga, haiwan lain seperti burung, serangga, reptilia dan amfibia juga perlu diberi perhatian.

Banyak lagi haiwan berkenaan yang kita tidak tahu. Burung botak upeh misalnya mungkin sudah pupus di habitat liar.

Kepupusan dinosaur mengajar dunia prihatin kepada spesies terancam. Sebagai sebuah negara yang tinggi kepelbagaian biologi mesti memberikan perhatian serius tentang kepupusan haiwan liar di habitat semula jadi.

Bagi memulihara haiwan yang hampir pupus, pembiakan dalam kurungan mungkin perlu dilakukan untuk dilepaskan ke habitat liar.

Perubahan alam sekitar, pemangsaan yang berlebihan, pemburuan haram, perubahan habit manusia dan bencana alam boleh mengancam populasi haiwan.

Setengah haiwan boleh dibiakkan dengan di dalam kurungan tetapi sukar untuk menambahkan populasi di habitat luar.

Perhilitan dan zoo ada menjalankan program pembiakan spesies terancam untuk tujuan pemuliharaan.



IUCN ialah pertubuhan antarabangsa yang mengkhususkan pemuliharaan sumber semula jadi diasaskan pada 1948 beribu pejabat di Switzerland.

IUCN menemukan 83 negara, 108 agensi pemerintahan, 766 pertubuhan bukan kerajaan dan 81 pertubuhan antarabangsa serta juga sekitar 10,000 pakar dan ahli sains daripada negara-negara di seluruh dunia membincangkan tentang pemuliharaan sumber semulajadi.

Selalunya IUCN yang menentukan kes spesies terancam di dunia setelah mendapat pandangan dalam kalangan ahlinya.

IUCN menganggarkan 40 peratus spesies haiwan, serangga dan tumbuhan seluruh dunia berisiko kepupusan.

Unit Komunikasi Korporat

KERATAN AKHBAR

AKHBAR	: UTUSAN MALAYSIA (MEGA SAINS)
TARIKH	: 29/6/2018
JABATAN	: PERHILITAN
KLASIFIKASI	: PERHATIAN
	: MUKA SURAT : 20

